
Ingen garantier for ressourcerne i 2012
Ressourcer: En politisk aftale styrker nu ressourcerne til 
kontrollen ved grænserne. Men hvordan Skatteministeriets 
samlede ressourcer efter 1. januar 2012 ser ud er fortsat op 
til forhandlingerne om finansloven for 2012.
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At SKAT hele tiden er i vælten – både 
som arbejdsplads og i politiske sam-
menhænge – er den aktuelle aftale om 

den øgede grænsekontrol et rigtig godt eksem-
pel på.

”Der er blevet lavet en rigtig god aftale. Jeg 
er nu optaget af, at vi får lavet en løsning med 
en mere grundig grænsekontrol – men uden vi 
generer den almindelige trafik. Det bliver en 
øvelse for SKATs medarbejdere, men jeg vil 
opfordre til, at man har øje for ikke kun inten-
tionerne i Schengenaftalen, men også, at dan-
skernes opbakning til toldkontrol står og falder 
med, at det er nogle rimelige gener, man bliver 
udsat for”, siger skatteminister Peter Christen-
sen – og peger bl.a. på, at løsningen ikke må 
blive, at den almindelige borger kommer til 
at holde i en lang kø uden at blive udtaget til 
kontrol.

”Når anlægget er færdigbygget, vil det gøre, 
at man netop kan tage de biler ud, som man 
vil kontrollere – uden at genere resten af tra-
fikken. Og indtil da gælder det om at udvise 
den fleksibilitet, der gør, at vi ikke får de lange 
køer”, siger skatteministeren – og understreger, 
at det netop ikke handler om, at der skal være 
fysiske grænsebomme eller genindførelse af 
paskontrollen.

”Jeg blev derfor også slået af forundring, da 
der også var svenskere, som var ude at kritisere 
Danmark for at indføre toldkontrollen – al den 
stund, at de sådan set har en mere omfattende 
toldkontrol ved grænsen, end vi har – så det 
har jeg lidt svært ved at tage seriøst. Af samme 
grund er jeg også overbevist om, at når Kom-
missionen har fået svar på deres spørgsmål, 
så vil de også nå frem til, at det er indenfor 
Schengenreglerne. Selvfølgelig kan en natio-
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nalstat have en toldkontrol, der sikrer, at landes 
skatte- og afgiftslove bliver overholdet”, under-
streger ministeren.

Teknik hjælper ”toldernæsen”

”Er aftalen samtidig en anerkendelse fra politisk 
side af, at toldkontrollen ved grænserne var redu-
ceret til det minimale?”

”Der er jo altid en diskussion om, hvor man 
kan bruge ressourcerne bedst. Men det ændre 
ikke ved, at når der har været grænsekontrol 
ved store, enkeltstående kontrolaktioner, så har 
man ofte fundet noget”, siger Peter Christensen 
– og tilføjer, at det ikke handler om afgiftsplig-
tige varer til privatforbrug men i langt højere 
grad indsmugling af f.eks. narkotika og våben.

”Der er også i grænseområdet stor frustra-
tion over – det ved jeg som sønderjyde – at der 
er mange tyvebander, som, politiet vurderer, 
kommer fra Østeuropa. Her vil der også kunne 
opbygges noget viden ved, at man har en mere 
omfattende grænsekontrol”, understreger Peter 
Christensen, som samtidig peger på, at det ikke 
kun handler om en opnormering af personalet 
hos SKAT og hos politiet, men teknik i form 
af nummerpladescannere og videoovervågning 
ved de mindre grænseovergange.

”Det er værktøj, som er med til, at man ikke 
behøver at genere alle biler. Teknikken går i 
dag, at man kan lave en selektion, så det ikke 
kun er ”toldernæsen”, der skal i brug. Den vil 
jeg nu tro stadig kan gøre en stor forskel – men 
teknikken gør, at man på forhånd kan vide, 
hvem man vil snakke med.”

Seniorer må gerne blive

Allerede i forbindelse med finansloven for 
2011 skete der en midlertidig forøgelse af res-
sourcerne til kontrollen ved grænserne med 40 
årsværk, som en del af overtalligheden i SKAT. 
Om denne midlertidige forøgelse bliver per-
manent som en del af aftalen om øget grænse-
kontrol, er der endnu ikke taget politisk stilling 
til.

”Det, der er taget stilling til, er, at der i 2013 
skal bruges 260-270 årsværk på grænsekon-
trol”, siger Peter Christensen – og tilføjer, at 

spørgsmålet om overtalligheden i SKAT som 
konsekvens af, at den naturlige afgang har væ-
ret mindre end forudsat ved de politiske aftaler, 
skal afklares ved finanslovsforhandlingerne for 
2012. Skatteministeren har derfor heller ikke 
noget bud på, hvordan ressourcesituationen i 
SKAT vil se ud efter 1. januar 2012.

”Det har jeg ikke noget svar på, for det afgør 
jeg ikke alene. Det er en proces, hvor regerin-
gen skal få finansloven til at hænge sammen i 
sin helhed, og her har alle ministre ønsker.”

Peter Christensen understreger, at han na-
turligvis også har ønsker i den forbindelse – og 
at det nu er ham, der skal ud og tale Skattemi-
nisteriets sag.

”Det er ikke nogen ny problemstilling. Den 
naturlige afgang har ikke været så stor som 
forventet, og det kan man jo vælge at se på 
flere måder. Det har jo også en positiv side – at 
medarbejderne er glade for arbejdet og gerne 
vil fortsætte”, siger skatteministeren – og un-
derstreger, at det jo netop også er regeringens 
politik at få folk til at blive længere på arbejds-
markedet.

”Ud fra en arbejdsgiverbetragtning er det 
svært at gøre det til et problem – men det 
efterlader nogle udfordringer i forhold til fi-
nansloven. Jeg ser det ikke som et problem for 
SKAT, at medarbejderne ikke går tidligere på 
pension – det vil jeg gerne understrege, at in-
gen skal have kritik for. Jeg ser det måske mere 
som et problem for finansloven”, erkender 
Peter Christensen – som derfor heller ikke vil 
komme med garantier omkring, at Skattemini-
steriet ikke kommer ud i en ny afskedigelses-
runde, hvis de politiske forhandlinger omkring 
finansloven går i den retning.

”Nu har man lige været igennem øvelsen 
med en afskedigelsesrunde for at få mulighe-
den for at nyansætte nogle kompetencer. Jeg vil 
ikke udelukke, at det kan ske igen”, siger skat-
teministeren – som dog understreger, at der 
ikke ligger planer i den retning på hans bord.

”Men garantier om, at ting ikke kan ændre 
sig, synes jeg, det er utroværdigt at give.”

Ingen garantier for ressourcerne i 2012

“
Jeg ser det ikke som 
et problem for SKAT, 

at medarbejderne 
ikke går tidligere på 
pension – det vil jeg 
gerne understrege, at 
ingen skal have kritik 
for. Jeg ser det måske 
mere som et problem 

for finansloven.                  
”


